

**Christopher FARAONE, *A Greek Magical Gemstone for the Black Sea: Amulet or Miniature Handbook?***

**Abstract:** A neglected agate gemstone from Anapa, which dates to the Roman imperial period, is of great interest, as it differs from most magical gems in its spherical shape, its large size and its contents: it begins with a reference to traditional Greek expulsion rituals and ends with a list of the parts of the human head similar to that found in a Hippocratic medical handbook. I argue that the gem is not an amulet, as previous editors have assumed, but rather a miniature handbook with instructions for making amulets.

**Résumé :** Une gemme en agate peu étudiée provenant d'Anapa, datée de la période impériale, présente un grand intérêt, dans la mesure où elle diffère de la plupart des gemmes magiques par sa forme sphérique, sa grande taille et son contenu : elle commence par une référence aux rituels traditionnels grecs d'expulsion et se termine par une liste des parties de la tête humaine semblable à celle que l'on trouve dans un manuel médical hippocratique. La gemme ne serait pas une amulette, comme les éditeurs précédents l'ont supposé, mais plutôt un manuel miniature contenant des instructions pour la fabrication d'amulettes.